

论著

PPAR- α 参与高糖高胰岛素诱导的心肌细胞肥大

王明丰¹, 蒋青松¹, 吴芹², 吴小燕²

1 重庆医科大学药理教研室, 重庆市生物化学与分子药理学重点实验室, 重庆 400016;

2 遵义医学院药理教研室, 贵州 遵义 563003

收稿日期 2009-3-10 修回日期 2009-8-4 网络版发布日期 2010-3-16 接受日期 2009-8-4

摘要 目的: 研究过氧化物酶体增殖物激活受体- α (PPAR- α) 在高糖高胰岛素(HGI)诱导心肌肥大中的作用。方法: 利用乳鼠心肌细胞培养, 以细胞表面积、蛋白含量和心房利钠因子(ANF)mRNA表达为心肌肥大反应指标, 观察PPAR- α 激动剂非诺贝特(FF)对HGI致肥大作用的影响。利用RT-PCR和Western blotting方法检测mRNA及蛋白水平的表达。结果: HGI诱导细胞表面积、总蛋白含量和ANF mRNA表达增加($P < 0.01$); 但PPAR- α mRNA和蛋白的表达明显降低($P < 0.05$); 而其下游因子环氧酶-2(COX-2)的表达则增加($P < 0.05$)。FF浓度依赖性地抑制HGI诱导的心肌细胞肥大($P < 0.01$), 并上调PPAR- α 的表达, 同时阻遏COX-2的表达($P < 0.05$)。PPAR- α 阻断剂MK 886可完全取消FF的上述作用($P < 0.05$), 使COX-2表达增加至HGI模型组水平。结论: PPAR- α 可能参与了HGI诱导的心肌肥大, 同时COX-2可能是其重要下游因子。

关键词 [过氧化物酶体增殖物激活受体- \$\alpha\$](#) [环氧酶-2](#) [心肌肥大](#) [高糖高胰岛素](#)

分类号 [R363](#)

PPAR- α involves in cardiomyocyte hypertrophy induced by high glucose and insulin

WANG Ming-feng¹, JIANG Qing-song¹, WU Qin², WU Xiao-yan²

1 Department of Pharmacology, Chongqing Key Laboratory of Biochemistry and Molecular Pharmacology, Chongqing Medical University, Chongqing 400016, China;

2 Department of Pharmacology, Zunyi Medical College, Zunyi 563003, China. E-mail: cqjiangqs@yahoo.cn

Abstract

AIM: To study the role of peroxisome proliferator-activated receptor- α (PPAR- α) signal transduction pathway in cardiac hypertrophy induced by high glucose and insulin (HGI). METHODS: The cultured neonatal rat cardiomyocytes were used to observe the effect of fenofibrate (FF), a selective PPAR- α agonist, on cardiomyocyte hypertrophy induced by HGI (glucose at concentration of 25.5 mmol/L and insulin at 0.1 μ mol/L). The cardiomyocyte hypertrophic responses were assayed by measuring the cell surface area, protein content, and mRNA expression of atrial natriuretic factor (ANF). The expressions of mRNA and protein were assayed by real-time PCR and Western blotting. RESULTS: In cultured cardiomyocytes, HGI induced profound change of hypertrophic morphology, the significant increase in cell surface area, protein content and ANF mRNA expression compared to those in vehicle control ($P < 0.01$), but the expressions of PPAR- α mRNA and protein decreased significantly ($P < 0.05$). At the same time, the expression of cyclooxygenase 2 (COX-2), one of the PPAR- α downstream effectors was obviously elevated ($P < 0.05$). However, FF (0.1, 0.3 and 1 μ mol/L) inhibited the cardiomyocyte hypertrophy induced by HGI in a concentration-dependent manner ($P < 0.01$). FF at concentration of 0.3 μ mol/L increased the expressions of PPAR- α in both mRNA and protein levels ($P < 0.05$) and inhibited the expressions of COX-2 ($P < 0.05$), which were abolished by MK 886 (0.3 μ mol/L), a selective PPAR- α antagonist ($P < 0.05$). CONCLUSION: PPAR- α signal transduction pathway and its downstream effector COX-2 might involve in the cardiomyocyte hypertrophy induced by HGI.

Key words [Peroxisome proliferator-activated receptor- \$\alpha\$](#) [Cyclooxygenase-2](#) [Myocardial hypertrophy](#) [High glucose and high insulin](#)

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(5170KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含](#)

[“过氧化物酶体增殖物激活受体- \$\alpha\$ ”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [王明丰](#)

· [蒋青松](#)

· [吴芹](#)

· [吴小燕](#)

